Review of Dissertation Abstract

PhD student: Altayeva Nursulu Sauranbekkyzy

Topic: «The Mormon Community: a religious analysis»

Foreign supervisor: Hillary Kaell, Professor of religion, McGill University

This letter is a review of the abstract of Altayeva Nursulu Sauranbekkyzy's dissertation presented in the Department of Religious and Cultural Studies of the Faculty of Philosophy and Political Science of Al-Farabi Kazakh National University.

I met Nursulu during her visit to Montreal in Autumn 2016 and she has kept me updated about her progress via email since then. We have spoken in person and briefly over email about some of the concepts in her dissertation and a few suggestions for adaptations.

The topic is certainly relevant to Kazakh contemporary society. As Nursulu notes in the abstract, since Kazakh independence radical transformations took place in all spheres of public life, including new religious trends. Most importantly, a new law «On Freedom of Religion and Religious Associations» was adopted in 1992. The Latter-day Saints are one group that has entered the country as a result, being officially registered in Kazakhstan in 2000.

Nursulu points out that much of the work that discusses LDS churches in adjacent cultures (central Asia, Russia) is being produced in Russian. Her dissertation does a basic service in translating some of the basic LDS concepts, history, and ideas that are well-known among English-speaking scholars. They have not, however, necessarily been available to Kazakh scholars (who cannot read English); this dissertation fills that gap.

The more innovative part of the work concerns Nursulu's own sociological study of the Kazakh LDS communities and adherents (mainly new converts). She asks what are reasons for LDS spread in Kazakhstan and why, at an individual level, Kazakh people are drawn to it. From the abstract, I was not able to see precisely what this work consists of. However, based on her domestic supervisors' willingness to let the dissertation be defended, I believe she has fulfilled the requirements of the KazNU system.

At a larger level, my impression from Nursulu is that her disseration is also relevant in contributing to what is still a developing field in Kazakhstan: the social scientific study of religion. This means the disseration will be very useful as a starting point to create courses for university students and public education about new religious movements outside of the university, including perhaps for civic society organizations, religious leaders, and state officials.

It has been a pleasure getting to know Nursulu through this process and I have no doubt her work will contribute to Kazakh religious studies.

Sincerely,

Hillary Kaell

Associate Professor

Department of Anthropology and School of Religious Studies McGill Unversity (Montreal, Quebec)

2 5 JUN 2020



Отзыв на диссертацию

Докторант: Алтаева Нурсулу Сауранбеккызы Тема: «Община мормонов: религиоведческий анализ».

Зарубежный руководитель: Хиллари Каелл, профессор религии, Университет Макгилл.

Это письмо представляет собой отзыв на диссертацию Алтаевой Нурсулу Сауранбеккызы.

Диссертация представлена на кафедре религиоведения и культурологии, Факультета философии и политологии Казахского Национального университета имени аль-Фараби.

Я встретила Нурсулу во время ее визита в Монреаль осенью 2016 года, с тех пор она держала меня в курсе своих достижений по электронной почте. Мы говорили лично и кратко по электронной почте о некоторых концепциях ее диссертации и нескольких предложениях по адаптации.

Тема, безусловно, актуальна для современного казахстанского общества. Как отмечает Нурсулу в аннотации, с момента обретения независимости Казахстана радикальные преобразования происходили во всех сферах общественной жизни, включая новые религиозные течения. Самое главное, что в 1992 году был принят новый закон «О свободе вероисповедания и религиозных объединениях». Церковь Иисуса Христа Святых последних дней - одна из групп, которая въехала в страну в результате получения официальной регистрации в Казахстане в 2000 г.

Нурсулу отмечает, что большая часть работы, посвященной церквям СПД в соседних странах (Центральная Азия, Россия), производится на русском языке. Ее диссертация оказывает базовую услугу по переводу некоторых основных концепций, истории и идей СПД, хорошо известных англоязычным ученым. Однако они не были доступны казахским ученым (не умеющим читать по-английски); эта диссертация заполняет этот пробел.

Более новаторская часть работы касается социологического исследования Нурсулу казахстанских общин СПД и их приверженцев (в основном новообращенных). Она задается вопросом, каковы причины распространения СПД в Казахстане и почему на индивидуальном уровне это привлекает казахстанцев. Из аннотации я не мог точно понять, из чего состоит эта работа. Однако, исходя из готовности ее отечественных научных руководителей позволить защитить диссертацию, я считаю, что она выполнила требования системы КазНУ.

На более высоком уровне, мое впечатление от Нурсулу таково, что ее рассуждения также важны для вклада в то, что все еще является развивающейся областью в Казахстане: социологическое исследование религии. Это означает, что анализ будет очень полезен в качестве отправной

ПАРАҚТЫҢ АРҒЫ ЖАҒЫНА ҚАРАҢЫЗ См. на ОБОРОТНОЙ СТОРОНЕ